

**Notice from the Executive Officer**  
**October 14, 2011**

**Important Notice to Health Care Providers on the New Requirements under the *Narcotics Safety and Awareness Act, 2010***

I am writing to provide you with notice that the *Narcotics Safety and Awareness Act, 2010* ('Act') and its regulation will come into effect on **November 1, 2011**. I encourage you to read this document in its entirety, as it sets out important information that relate to the prescribing and dispensing of prescription narcotics and other controlled substances ('monitored drugs') in Ontario. For more information about the collection, use and disclosure of this information, please visit the ministry website at: [www.ontario.ca/narcoticsstrategy](http://www.ontario.ca/narcoticsstrategy)  
We have also enclosed a copy of the public notice for monitored drugs for your ease of reference.

The Act authorizes the Ministry of Health and Long-Term Care ('ministry') to collect, use and disclose information, including personal health information, that relates to the prescribing and dispensing of monitored drugs for the purposes of the Act, which include:

- promoting appropriate prescribing and dispensing practices for monitored drugs,
- identifying and reduce the abuse, misuse and diversion of monitored drugs, and
- reducing the risk of addiction and death resulting from the abuse or misuse of monitored drugs.

For a copy of the authoritative text of the law, please visit the e-laws website at:  
<http://www.e-laws.gov.on.ca/>

Effective November 1, 2011, in order for a patient to obtain a prescription for a monitored drug, there will be a number of new requirements that prescribers, dispensers and patients must follow. We understand that both health care providers and the public will have questions on the new requirements. We have developed a collection of frequently asked questions with answers for both health care providers and the public. Details on the new requirements and other important information, which may be updated periodically, are available on the ministry website at:

- For **health care providers**: [http://health.gov.on.ca/en/pro/programs/drugs/ons/ons\\_faq.aspx](http://health.gov.on.ca/en/pro/programs/drugs/ons/ons_faq.aspx)
- For the **public**: [http://health.gov.on.ca/en/public/programs/drugs/ons/ons\\_faq.aspx](http://health.gov.on.ca/en/public/programs/drugs/ons/ons_faq.aspx)

The new requirements will enable the ministry to track prescribing and dispensing activities relating to monitored drugs. It is important to note that patients who receive a prescription for a monitored drug cannot opt out from having their prescription information from being recorded and reported to the ministry. The Act requires tracking all prescriptions for monitored drugs dispensed in Ontario, and provides the ministry with authority to collect, use and disclose such information, including personal health information. By understanding how monitored drugs are being prescribed and dispensed, and to whom, it will help us target education programs to those areas where there may be a more immediate need due to potential inappropriate use, and make the prescribing, dispensing and use of monitored drugs safer and more secure.

A monitoring system database is being developed to collect and store information on prescribing and dispensing activities for these medications. The ministry is working with pharmacy software vendors to confirm the final requirements. It is anticipated that implementation of the system will

begin in the spring 2012. We will communicate with stakeholders to provide guidance relating to its operations prior to the implementation of the narcotics monitoring database. To learn more about the narcotics monitoring database, the ministry has posted the *Narcotics Monitoring System Pharmacy Reference Manual* on the ministry website at:

[http://www.health.gov.on.ca/english/providers/program/drugs/resources/narcotics\\_manual.pdf](http://www.health.gov.on.ca/english/providers/program/drugs/resources/narcotics_manual.pdf)

The ministry recognizes the importance of privacy rights, and has policies and procedures in place to protect the confidentiality and security of personal health information. For more information on how and for what purposes the ministry may use and disclose personal health information in accordance with the *Personal Health Information Protection Act*, 2004, the ministry's Statement of Information Practices is available at: [www.ontario.ca/privacy](http://www.ontario.ca/privacy)

In working to improve access to educational resources on prescription narcotics and other controlled substances, we have consolidated relevant and helpful external resources for health care providers and the public. The external resources are available on the ministry website at:

- Website resources for **health care providers**:

<http://health.gov.on.ca/en/pro/programs/drugs/ons/resources.aspx>

- Website resources for the **public**:

<http://health.gov.on.ca/en/public/programs/drugs/ons/resources.aspx>

For more information on the Narcotics Strategy or the new legislative requirements, please call the ministry toll-free or visit our website.

- Telephone INFOline at: 1-866-532-3161 (Toll-free in Ontario only) or TTY 1-800-387-5559

- Visit the ministry's website at: [www.ontario.ca/narcoticsstrategy](http://www.ontario.ca/narcoticsstrategy)

---

## **Avis de l'administrateur des programmes publics de médicaments de l'Ontario** **Le 14 octobre 2011**

### **Avis important aux fournisseurs de soins de santé au sujet des nouvelles exigences de la Loi de 2010 sur la sécurité et la sensibilisation en matière de stupefiants**

Nous souhaitons vous informer par la présente que la *Loi de 2010 sur la sécurité et la sensibilisation en matière de stupefiants* (la 'Loi') et ses règlements entreront en vigueur le **1er novembre 2011**. Nous vous invitons à lire le présent document en entier, puisqu'il fournit des renseignements importants relatifs à la prescription et à la préparation de stupefiants et d'autres médicaments contrôlés en Ontario. Pour obtenir plus de renseignements au sujet de la cueillette, de l'utilisation et de la divulgation de ces renseignements, veuillez consulter le site Web du ministère, à: [www.ontario.ca/strategie-stupefiants](http://www.ontario.ca/strategie-stupefiants)

Vous trouverez ci-joint une copie de l'avis public concernant les médicaments contrôlés afin que vous puissiez le consulter facilement.

La Loi autorise le ministère de la Santé et des Soins de longue durée (' ministère ') à recueillir, utiliser et divulguer des renseignements, y compris des renseignements personnels, relatifs à la prescription et à la préparation de médicaments contrôlés, aux fins suivantes prévues par la loi :

- favoriser l'adoption de pratiques appropriées en ce qui a trait à la prescription et à la préparation de médicaments contrôlés;
- identifier et réduire l'abus qui se fait des médicaments contrôlés, leur mauvaise utilisation et leur détournement;
- réduire le risque de dépendance et de décès résultant de l'abus qui se fait des médicaments contrôlés ou de leur mauvaise utilisation.

Pour obtenir un exemplaire du texte officiel de la Loi, veuillez consulter le site Lois-en-ligne à l'adresse suivante:

[http://www.e-laws.gov.on.ca/html/statutes/french/elaws\\_statutes\\_10n22\\_f.htm](http://www.e-laws.gov.on.ca/html/statutes/french/elaws_statutes_10n22_f.htm)

À compter du 1<sup>er</sup> novembre 2011, les personnes autorisées à prescrire des médicaments, les personnes préposées à la préparation et les patients devront se conformer à un certain nombre de nouvelles exigences pour qu'un patient puisse se faire prescrire des médicaments contrôlés. Nous sommes conscients que les fournisseurs de soins de santé et le public auront des questions au sujet des nouvelles exigences. Nous avons préparé des questions et réponses à l'intention des fournisseurs de soins de santé et du public. Des renseignements détaillés sur les nouvelles exigences et d'autres renseignements importants, qui seront mis à jour périodiquement, sont disponibles sur notre site Web aux adresses suivantes :

- Pour les **fournisseurs de soins de santé**:

[http://health.gov.on.ca/fr/pro/programs/drugs/ons/ons\\_faq.aspx](http://health.gov.on.ca/fr/pro/programs/drugs/ons/ons_faq.aspx)

- Pour le **public**: [http://health.gov.on.ca/fr/public/programs/drugs/ons/ons\\_faq.aspx](http://health.gov.on.ca/fr/public/programs/drugs/ons/ons_faq.aspx)

Les nouvelles exigences permettront au ministère de faire le suivi des activités de prescription et de préparation de médicaments contrôlés. Il est important de souligner que les patients qui reçoivent une prescription pour un médicament contrôlé ne peuvent refuser que les renseignements relatifs à leur ordonnance soient enregistrés et déclarés au ministère. La Loi exige qu'un suivi soit fait de toutes les ordonnances de médicaments contrôlés qui sont préparés en Ontario et donne au ministère le pouvoir de recueillir, d'utiliser et de divulguer ces renseignements, y compris les renseignements personnels sur la santé. En comprenant comment les médicaments contrôlés sont prescrits et préparés, et à l'intention de quelles personnes, cela nous aidera à cibler les programmes de sensibilisation vers les secteurs où il peut y avoir un besoin plus immédiat en raison d'une possible utilisation inappropriée, et de faire en sorte que la prescription, la préparation et l'utilisation des médicaments contrôlés soient plus sécuritaires.

Une base de données du système de surveillance est en voie de création afin de recueillir et stocker des renseignements sur les activités de prescription et de préparation de ces médicaments. Le ministère travaille avec les fournisseurs de logiciels pharmaceutiques afin de confirmer les exigences définitives. Il est prévu que la mise en œuvre du système commencera au printemps 2012. Avant la mise en œuvre de la base de données de surveillance des stupéfiants, nous communiquerons avec les intervenants afin de fournir des orientations relatives à son fonctionnement. Pour en savoir plus sur la base de données de surveillance des stupéfiants, le ministère a publié le document intitulé *Narcotics Monitoring System Pharmacy Reference Manual* (guide de référence du système de surveillance des stupéfiants - disponible

en anglais seulement) sur le site Web du ministere a l'adresse:

[http://www.health.gov.on.ca/english/providers/program/drugs/resources/narcotics\\_manual.pdf](http://www.health.gov.on.ca/english/providers/program/drugs/resources/narcotics_manual.pdf)

Le ministere est conscient de l'importance des droits relatifs a la protection de la vie privee et il a adopte des politiques et des procedures visant a proteger la confidentialite et la securite des renseignements personnels sur la sante. Pour obtenir plus de renseignements sur la facon dont le ministere peut utiliser et divulguer des renseignements personnels sur la sante, et a quelles fins, conformement a la *Loi de 2004 sur la protection des renseignements personnels sur la sante*, veuillez consulter la declaration du ministere concernant les pratiques de gestion de l'information disponible a l'adresse suivante: <http://www.ontario.ca/fr/general/004807.html>

Dans le but d'ameliorer l'acces aux ressources d'information sur la prescription de stupefiants et d'autres medicaments controles, nous avons regroupe des ressources externes pertinentes et utiles a l'intention des fournisseurs de soins de sante et du public. Les ressources externes sont disponibles sur le site Web du ministere aux adresses suivantes :

- ressources en ligne pour les **fournisseurs de soins de sante**:

<http://health.gov.on.ca/fr/pro/programs/drugs/ons/resources.aspx>

- ressources en ligne pour le **public**:

<http://health.gov.on.ca/fr/public/programs/drugs/ons/resources.aspx>

Pour obtenir plus de renseignements sur la Strategie ontarienne en matiere de stupefiants ou les nouvelles exigences legislatives, veuillez telephoner au numero sans frais ou consulter notre site Web.

- Telephonnez a ServiceOntario au : 1 866 532-3161 (sans frais en Ontario seulement) ou par ATS 1 800 387-5559

- Consultez le site Web du ministere a: [www.ontario.ca/strategie-stupefiants](http://www.ontario.ca/strategie-stupefiants)